

Commonwealth and Francophone Institutions

Valuable contributions to international development are being made through the multilateral institutions created by Commonwealth and Francophone countries. Canada, as a member of both communities, contributes to the promotion of economic and social development through several such institutions and benefits from the interchange of ideas and contacts.

The principal Commonwealth development institution is the Commonwealth Fund for Technical Cooperation (CFTC), created in April 1971 by the Commonwealth Heads of Government. The CFTC program includes the provision of advisers and operational experts under a general technical assistance program, an export development plan, and a training scheme in Commonwealth developing countries for personnel from other member developing countries.

Because of its relatively small size and informality, the CFTC is often able to respond to requests more quickly than bilateral or other multilateral agencies. To respond to high-priority requests a team of experts, the Technical Assistance Group is main-

tained on headquarters staff. The group has provided top-level advice on such matters as the development of natural resources, negotiation of mineral agreements with multinational corporations, legislation governing the exploitation of minerals and geothermal energy, trade relations, double taxation agreements, and the pricing of mineral exports.

An important feature of the CFTC is that almost all members of the Commonwealth, developed and developing alike, contribute to the resources of the fund. Total contributions for 1974-75 were about \$8.5 million. Developing countries contributed \$2 million of this, Canada \$3 million.

The development activities of francophone multilateral institutions are becoming increasingly important. In 1974-75 Canada contributed to the *Fonds international de coopération universitaire* of the *Association des universités partiellement ou entièrement de langue française*, and to the *Village du Bénin*, a project of the *Agence de coopération culturelle et technique* (AGECOP). Canada also promoted the establishment of a multilateral fund for economic and social development within AGE COP.

Les institutions du Commonwealth et de la Francophonie

Une contribution précieuse au développement international a été faite par l'intermédiaire des institutions multilatérales créées par les pays du Commonwealth et de la Francophonie. Membre de ces deux groupes, le Canada contribue par leur intermédiaire au développement économique et social et il profite de l'échange d'idées et de contacts qu'ils rendent possible.

Créé en 1971 par les chefs de gouvernement du Commonwealth, le Fonds du Commonwealth pour la coopération technique (FCCT) constitue la principale institution de développement de ce groupe. Le FCCT fournit des conseillers et des experts techniques par son programme général d'assistance technique; il offre également un programme d'expansion des exportations et un programme de formation pour les ressortissants des pays membres en développement dans d'autres pays en développement du Commonwealth.

A cause de sa taille relativement modeste et du peu de formalités dont il s'entoure, le Fonds est souvent en mesure de répondre plus rapidement que les organismes bilatéraux ou multilatéraux aux demandes d'aide. L'administration centrale du Fonds compte une équipe d'experts, le Groupe de l'assistance technique, chargé de répondre aux demandes prioritaires. Le Groupe a conseillé des instances supérieures sur des questions telles que la mise en valeur des ressources naturelles, la négociation d'accords sur les minéraux avec des sociétés multinationales, les lois concernant l'exploitation des minéraux et de l'énergie géothermique, les relations commerciales, les accords sur la double taxation et le prix des minéraux exportés.

Fait important, presque tous les membres du Commonwealth, industrialisés ou en voie de développement, contribuent au Fonds. L'apport total pour 1974-1975 s'est chiffré à quelque \$8,5 millions. La part des pays en développement a totalisé \$2 millions et celle du Canada, \$3 millions.

L'activité de développement des institutions multilatérales de la Francophonie prend de plus en plus d'importance. En 1974-1975, le Canada a contribué au Fonds international de coopération universitaire de l'Association des universités partiellement ou entièrement de langue française et au Village du Bénin, projet de l'Agence de coopération culturelle et technique (AGCOP). Le Canada a également favorisé l'établissement d'un fonds multilatéral de développement économique et social au sein de l'Agence.